
 هاپنجشنبه عصر شهرسازي و معماري هنر، تخصصي علمي نشست

 1400 مردادماه 14 ها: پنجشنبهزمان
 (جايگاه، وظايف، اهداف) شوراي عالي شهرسازي و معماريعنوان: 

 

 اي و محمدمهدي محموديايزدي، امير فرجامي، مسعود حمزه ديمحمد سعاعضاي ميزگرد: 
 

 
 هاسخنراني از ايچكيده

 ياحمزهجناب آقاي مهندس مسعود جناب آقاي مهندس امير فرجامي،  خصوصاًخدمت عزيزان  كنميمسلام عرض  محمودي:
سازي و شهر يعال يشوراباشيم و اين بار در خصوص  دورهمايزدي كه قبول كردند در نشستي دوباره  ديمحمد سعو جناب آقاي دكتر 

سيار زيادي هاي مختلفي داشتند و مصوبات بمسئوليتر بالايي در اين شورا دارند، ي بسيابزرگواران كه تجربه سهمعماري صحبت كنيم، 
 مامكه در ت و معيارها هانامهنييآ، ضوابط، ها و چه از قوانينچه از طرح تفصيلي ،هاتحت نظر شما بزرگواران انجام شد چه از طرح جامع

 شود.ايران استفاده مي شهرهاي
 هرسازيش عاليشورايجايگاه و وظايف اهداف،  ازنظر خصوصاً نشست تجربيات بسيار بالايي كه داريد در اين در مورددوست داريم 

ر وزارتخانه و د )پايتختشهرسازي كه در تهران ( شوراي عاليمطرح كنيم كه  گونهنيارا  سؤالاولين  .اگر موافق باشيد صحبت كنيم
ام ام داشت آيا بهتر بود يا بدتر؟ شايد هركدمو اختيار ت شديمها يا شهرها برگزار ديگر در استان درجاهاي ،مركزيت يجابهبوده است اگر 

اين نيست كه  منظور من ،را بگوييد نه بايد مركزيتي داشته باشد ييهاقسمترا بگوييد خيلي بهتر بود  ييهاقسمتاز شما بزرگواران 
 دتر؟بهتر بود يا ب ؟ميكرديماگر جدا بود چطور شروع  كاملاًشهرسازي،  عاليشورايدر  ديآيماش ها داريم ولي نتيجههم در استان نالا

 .آقاي مهندس فرجامي در خدمت شما هستيم
و در هر فصل كه داريد  ياهيرواز شما بابت اين  كنميمخدمت دوستان عزيزم و تشكر  كنميممن هم سلام عرض  فرجامي:

شما در ذهن داريد ما با آن خيلي  احتمالاًالگويي كه  محمودي و ما هم در خدمتتان هستيم، آقاي دكتر كنيدميموضوعي را مطرح 
هستند  ييجاهابهو الگوها مربوط  ميدار فاصلهخيلي  و ساختار است ما با آن مدل مدنظريعني اگر الگوي كشورهاي ديگر  ميدارفاصله

به آن  كمكمشايد درست باشد كه  ،ويژه دارند و خيلي تفاوت داريم هايپارلمانكه قوانين و تشكيلات خاص ايالاتي دارند و حتي 
هاي توسعه عمران و مصوبات بعضي از طرح اساسبرهم  نالاهمين ، داريم فاصله بسياربا آن وضعيت ما  فعلاًسمت برويم ولي 

ان شهجامع يهايطراحتصويب عالي مصوبات شوراي ،هستند ماهزار نفر كه درصد خيلي بالايي از شهرهاي  50هاي شهرهاي زير طرح
براي  نكهياضمن  شوديماين اقدام انجام  عاليشوراي يهااستيسدر چارچوب  عتاًيطبالبته  .شوديمانجام  هااستان يزيربرنامهدر شوراي 
 استان، يزيرهبرنامكماكان از شوراي  .است شدهينيبشيپفرايندي  ديآيمعالي وقتي به شوراي باًيتقري عمران هاي توسعهبقيه طرح

است  ياهگونبهشرايط  نالاهاي ما در استان متأسفانهو  است يعالشوراياما مرجع تصويب نهايي،  كنديمشهري عبور هاي محلي، نهاد



 ان است.ريزي استهاي مختلف و ساختار شوراي برنامهتاندارها اختيار دست اسدر بيشتر استان دهيم انجامكه اگر بخواهيم اين كار را 
لاف اخت است، ها قرار دارنداستاندار و مديران كه در شوراي برگزاري استاناختلاف سطح بين  يجوارهم اينو  مقررات و قوانين موجود

 هايدر وزارت خانه معمولاًو با توجه به نگاهي كه  زنديمدر شورا حرف اول و آخر را استانداران  معمولاًاست كه  ياگونهبه شانسطح
سطح بين  تفاوتاين است و به خاطر  مدنظرها وجود دارد بيشتر نهادهاي سياسي و نكات سياسي امنيتي بيشتر كشور و استانداري

يم، چراكه واگذار كن هااستانداريد به ت در اين ساختار اين نگاهي كه شما واقعيت است كه مصلحت نيس ،اداري با اعضاي شوراي عالي
 طوربهرا اگر  هاچهارچوبدقيق و  طوربهها مقداري وظايف خود را بيشتر در جهت تدبير سياست شوراي عاليكمي جلوتر برويم اگر 

ن اين هم اغلب مسئولي نالا .داده شود هااستانها اختيارات بيشتري به گفت در اين چهارچوب توانيمكند در آن شرايط  تحقيقكامل 
 .مصلحت نيست هخيلي ب اين كارولي در شرايط فعلي  دارند رارويكرد 

في خوب است و نكات منشايد در آينده به آن سمت برويد.  ،ديدار اعتقادآقاي مهندس به نكاتي اشاره فرموديد كه هم  محمودي:
ها و صحبت يبندحسط ،است قرارگرفتهها هم اختياراتي در حد استان ريزي استاندر شوراي برنامهاگر  نالاهم اشاره فرموديد كه 

 هاخانهوزارتي ها و از همهي ارگانعالي شهرسازي در يك معيار از همهها مانند شوراي عالي شهرسازي نيست يعني شورايگيريتصميم
ي استانداري يا وزارت كه اگر آنجا باشد يك مقدار وزنه كنيدميو در يك حد و اندازه و در يك سطح هستند و اشاره  خواهديمنظر 

وجه با ت ياحمزهمن به اين صورت برداشت كردم. آقاي مهندس  شوديم تركمرنگي او آن حالت علمي و حرفه شوديمتر كشور قوي
 نظرتان چيست؟ي بسيار بالايي كه شما در خود وزارتخانه داشتيد به سابقه

 خواهمميجناب دكتر ايزدي و اجازه  و سرورانم جناب مهندس فرجامي ،يعالحضرتسلام دارم خدمت  عرضهمبنده  :ياحمزه
هرسازي و معماري ش عاليشوراي سيتأساگر باشد قانون  گذاشتن اشتراك بهامكان  دانمينمعالي شروع كنيم شوراي سيتأسكه با قانون 

بهتر  ستيزطيمحايجاد  منظوربههاي شهرسازي كردن برنامهبراي هماهنگ  ،كندآن عنوان مي 1كه استحضار داريد ماده  طورهمان
وظايفي را  همآن 2ي شود و در مادهمي سيتأسشهرسازي  شوراي عالياعتلاي هنر معماري ايران در  منظوربهبراي مردم و همچنين 

مقررات  لوايح شهرسازي و هاشنهاديپهاي لازم در مورد سياست كلي شهرسازي اظهارنظر نسبت به بررسي پيشنهادكرده است ريف تع
شهرسازي آن  يهانامهنييآضوابط و  ،تصويب معيارها تيدرنهاهاي جامع شهري و ، بررسي و تصويب نهايي طرحهاطرحمربوط به 

ه به بست ،باشد كه قابليت اين را داشته باشد توزيع شود شوراي عاليوظايف  3شايد بند است  يعالحضرت مدنظركه موضوعي است، 
مورد  محليبيايد و در نهاد  نكهياطبيعي است كه امكان  ميدهيمقرار  يموردبررسها را از شهر كيم كدامربوط به طرح جامع  نكهيا

كه اين  دهيم بديهي استقرار مي موردبحثهاي كلان را ما سياست يوقتآنولي موارد ديگر  .گيري قرار گيرد وجود داشته باشدتصميم
شهرسازي  اليشوراي عكنيم كه و عنوان ميداريم  معمولاًنيست مگر اينكه ما بپذيريم كه يك تعريف جامعي  شكردن بنديبخشامكان 

هاي بالا ببرد كه فقط به سياست قدرآنعرصه كالبد سرزمين است. اين نهاد سطح خود را گذاري و معماري بالاترين مرجع سياست
كلان امكان اين را داشته  يهااستيسهاي جامع شهري در چهارچوب آن كلان بپردازد و بخشي از اين وظايف را مثل تصويب طرح

ام آن متمركز براي انج نهادكيما نيازمند  هرحالبهدر اين حالت شدني است ولي  ،هاي ريزتر مثل استانباشد كه واگذار كند به حوزه
 .كل به اجزاي كشوري وجود نداشت ضيتفوكلان هستيم و طبيعي است كه اين امكان  يهايگذاراستيسوظايف كلان و 

يي دقت بالاو با و چقدر دقيق  1351كه نشان داديد براي سال  يسيتأسآقاي مهندس مطلبي كه فرموديد و قانون  محمودي:



هاي ها و بايد متمركز باشد چون سياستبرود استان تواندينمنظر شما ي كه فرموديد بهاو تمركزش براي كل بوده و اشاره بوده است
 آقاي دكتر ايزدي نظر شما چيست؟ .كلان است

جناب آقاي مهندس فرجامي و همچنين آقاي مهندس شما آقاي دكتر و خدمت خدمت  كنميممن هم سلام عرض  ايزدي:
 قانون طلوعنشان دادند  ايحمزهكه آقاي مهندس  طورهمانبه ماهيت اين شورا كه  كنديماشاراتي  واقع درشما  سؤالعزيز  ايحمزه

هايي اگرچه در ادامه ممكن است نقدو ما نيازمند هستيم  كنديمدر مقياس ملي ياد گذار سياست نهادكي عنوانبهاز اين شورا  مشخصاً
هندس آقاي م بازهم است و شدهيجارچقدر درگير امور  و گذاري در مبحث ملي پرداختهبحث سياست بهكنيم به اينكه چقدر اين نهاد 

 يدر مادههمان موقع  گذارقانونهاي جامع شهري كه به طبع به يكسري امور جاري مثل طرح كنديمديگر اشاره  يدربندها ايحمزه
 بخشي از تواننديمي اين شورا باشند در مقياس استاني نماينده تواننديمكه  5هاي ماده كمسيوناست، كرده و گفته  ينيبشيپ 5

 باشد و بتواند هاي روزمره و جاري خلاصقرار دهند تا آن شورا از آن درگيري يموردبررسجزئي را  هايمغايرتوظايف را دنبال كنند و 
بته به اين ال ،لذا من فكر كنم اگر به روح و ماهيت اصلي اين نهاد توجه كنيم .در مبحث ملي بپردازد يگذاراستيسي به همان وظيفه

م ظاشرايط و ابزار لازم براي ما در ن كهيدرصورتمتمركز باشد البته  توانديمو به طبع هاي شهري را وضع كند نياز داريم كه سياست
اشد كه ب هاييخوانشاز  شدهبرگرفته كاملاًهاي محلي و سياستاز  متأثراش هاي مليتواند سياستمي ،شهري فراهم باشد حكمروايي

شوراي  اساًاسدر قالب يك سند ملي مطرح شود ولي  تيدرنهاكه  خواننديم در مقياس محلينمايندگاني  ينوعبهمتخصصين و شايد 
عد از ب اگرچهتواند متمركز باقي بماند پس مي نقش را داردهمين  اساساًملي  مقياسگذاري در سياست نهادكي عنوانبهشهرسازي 

هدفي ن آكند تا بتواند  ينيبشيپ گذارقانونآن و... را كاركردش  درواقعدر ساختار و  ييدنظرهايتجد توانديمسال از عمرش  50گذشت 
ه پايين از بالا ب نهاديك صرفاًاز نهادهاي محلي كمك بگيرد و  تواندمينهاد ملي اينكه چگونه  ،كنيدميدنبال  سؤالتانكه شما در 

هرسازي معماري و ش گذارسياستنهاد و  عنوانبهچنين شورايي در مقياس ملي ايننيازمند يك  نهايتاًنباشد. اين شدني است ولي 
 هستيم.

بايد اين  كهنيابزرگواران اشاره كرديد  سهبا اين صحبتي كه شما يم هدادامه ميآقاي دكتر ايزدي بحث را با خود شما  محمودي:
دهد و از ريزي به استان بباشد ولي امكان داشته باشد كه اختياراتي را در آن شوراي برنامهكلان و متمركز  صورتبهنهاد ملي باشد و 

فاده ايم كه ما اشتباه استاست ولي بارها ديده شدهدهيداست ما در خيلي از قوانين كشور داريم كه اين راهكارها  شدهدهيداين  51سال 
 شدهبيوتص يزيربرنامهبه فرض در شوراي  ايم يعني راه گريزي شده آن چيزي كه بايد در شوراي عالي شهرسازي تصويب شودكرده

ولي اين اختيارات  باشد در شوراي عالي شهرسازي هااصليكه اين امكانش هست كه  ديدار اعتقادبزرگوار  3هر  نالا برعكسيا 
 سؤالبزرگواران داريد آقاي دكتر ايزدي از شما  3كه شما  ياباسابقهاست ولي تصويب آن بايد در تهران باشد  شدهداده باًيتقر يمحلهم

باشد شوراي  5صحبت اين است كه به فرض طرحي كه بايد در كمسيون ماده  نالاقوانين برعكس شده باشد؟  ديادهيدآيا  ،كنميم
 عالي شهرسازي تصويب كرده است يا برعكس آيا چنين چيزي وجود دارد؟

است كه  شدهينيبشيپاگرچه به لحاظ قانون و ساختار  5مواردي كه كمسيون ماده  خصوصبه ميرادارمواردي  اتفاقاً بله ايزدي:
شود يك مثالش همين خياباني كه پشت ميدان ب خيلي موارد انجام نميوانجام شود ولي خ عالي شهرسازيدر شورايچه مواردي بايد 

را به شوراي شهرسازي هيچ اعلامي نكردند  5كمسيون ماده  هاآنكه متوجه شدم در حال اجرا بودند من در يك سفر  درواقع جهاننقش



 دوستان ما كه همان نگاه افتديمماجرا و اين موارد هست كه اين اتفاق  يادامهو همان باعث شد كه جلوي آن گرفته شود و بعد هم 
 يهاتاسيس عنوانبهكلي كه  يهاوبچهارچگيري كنند و شايد خارج از آن داري و شهرداري كه تمايل دارند خودشان تصميمدر استان

وجود دارد  همآنبرعكس  كه توان از آن زدهاي زيادي هم ميها وجود دارد و مثالاين اختلاف ، كندكلان شوراي شهرسازي وضع 
همين  ياورندب آن موضوع را در شوراي عالي شهرسازيگيرند كه تصميم مي ، سياسي باشد تواند فني وگاهي اوقات به دلايلي كه مي

حرم  2از مراحلي كه بايد طي كند در يك خيابان بين  كدامچيهبدون  ياپروژهكرديم يك مي مديروز با مهندس بهشتي ياد حرم تا حر
و آقاي مهندس فرجامي در مورد  ايحمزهمواردي هم داشتيم، آقاي مهندس  نينچاين و است  شدهانجاممتر  500 ،400با عرض 

گيري ولي از اين موارد هم داريم كه بنا به دلايل سياسي و يا هر دليل ديگري شوراي شهرسازي وارد يك تصميمدانند ميآن صحت 
بهتر  قطعاًد ، بزرگواران من كه پيشكسوت هستنصحيح نباشد كه شايد سلب اختيار و اقتدارگرايي از بالا به پايين شوديمدر مقياس خرد 

 .اين موضوع صحبت كنند ع بهراج تواننديم
بسيار بالايي كه داريد رابطه و  يباتجربهشما  ازنظرهم نكات مثبت و هم منفي را ببينيم  ميخواهيم ايحمزهآقاي مهندس 
 ؟شده است روروبهبوده است و كجا با مشكل  آنچهعالي شهرسازي در كجا خيلي خوب بوده و دلايل و شوراي 5تعامل كمسيون ماده 

آن  5 يهماددر شوراي عالي  سيتأسكرده است و در قانون  ينيبشيپاين مسئله را  گذارقانونملاحظه بفرماييد كه  :ايحمزه
ازي برسد از ابتدا عالي شهرسشوراي دييتأباشد بايد به  مؤثراساس طرح جامع شهري تفصيلي اگر بر يهانقشهكه تغييرات  شوديمعنوان 

 5آخرين اصلاحي كه ما در ماده است. شده  داشتهنگهبند كماكان اين جمله وجود داشته و در هر اصلاحي هم كه صورت گرفته اين 
اساس راگر بهاي تفصيلي كه تغييرات نقشه است شده ديتأكاين موضوع  مجدداًهم باز  1388شوراي عالي داشتيم در سال  سيتأسقانون 

از سوي  شدهنييتععالي شهرسازي يا مرجع طرح جامع كه همان شوراي يكنندهبيتصومرجع  دييتأباشد بايد به  مؤثرطرح جامع شهري 
بيشتر  بودهكه  ياحلقهيعني آن ؟ ابهامي است كه اين اساس طرح به چه منظور استكه وجود دارد  يامسئلهعالي است، برسد. شوراي

 ديگويمخطوط قرمزش  يكجادر تعريف آن اساس طرح است. ما طرح جامع و طرح تفصيلي را داريم حالا در اينجا اين طرح جامع 
اين موضوع  1363 . سالقرار گيرد يموردبررساست كه در حقيقت بايد  يانكته ،؟ اين نكتهعدول بكنيد دستنييپاحق نداريد در طرح 

عنوان كرده است كه با توجه به  1366بود و اگر ملاحظه بفرماييد دستورالعمل تشخيص اساس طرح جامع شهر در سال  ماندغدغه
تشخيص دستورالعمل طرح جامع را آورديم كه هم در در تشخيص اساس طرح جامع ابهاماتي وجود دارد بنابراين ما دستورالعمل  كهنيا

اينجا توضيحاتي  ،به آن خدشه وارد كند 5سيون ماده يكم تواندينمكه  است يقرمزخط  ييهاتميآكليات و هم در محتواي اصلي چه 
 كه فرموديد طورهمان توانديمباز  عملاً دييفرمايمملاحظه ديديم كه حتي همين تعريفي هم كه  1384است ولي ما در سال  شدهداده
فرض بفرماييد ما يك طرح براي همين ايجاد يك خيابان  مثلاًدور زده شود به اين دليل كه شهر با شهر متفاوت است  ييجاهاكيدر 

 .يزي نباشدچ لزوماًاين در يك شهر بزرگ  كهيدرحالباشد  كنندهنييتعبا يك مقياس و متراژ ممكن است در يك شهر كوچك بسيار 
سال  يهياصلاحدر  است وگذاشته  يبندكي هاطرحبررسي و تصويب  ينحوه ينامهنييآ يهياصلاحبه همين خاطر در  شوراي عالي

اساس طرح جامع هر شهر در طرح جامع خودش تعيين و مغايرت با  يهاآستانهكه اساس طرح جامع هر شهر يا  كنديمعنوان  1384
ملاحظه  66ال س يمصوبهرا كه اينجا در  ييهاآستانهيم و آن عبارتي ما با اين بند آمدعالي شهرسازي برسد يعني بهتصويب شورايبه

و ويب شود تص خواهديمكه  يهر شهري بنا به مقتضيات خودش طرح جامع :عام همه را تعيين تكليف كرده گفتيم صورتبه كنيدمي



 يصوبهمد و به ما بگويد كه خط قرمزهايم كجاست و آنجا تعيين شود. اين هم وجود داشت و باز ورعالي بر آن صحه بگذارد بياشوراي
مغايرت  يهاآستانهاست كه براي تعيين  ياهياصلاحاين آخرين  1394در سال  .ريزتر شدحتي از اين هم رد شد و  كهديگري آمد 

بستيم و  عملاًرا با اين مصوبه ما  5سيون ماده يكم وبالدستنظر من يعني بهعالي مصوب كرد و خيلي وارد جزئيات شد شوراي ،اساسي
ي من سعي كردم يك سابقه هرحالبه ،شوند دعاويلذا مجبور شدند وارد يكسري  .بسته شد 5سيون ماده ييك مقدار آن قدرت مانور كم

الي شهرسازي چگونه است و در طي دوره چه تغييراتي با شوراي ع 5هاي ماده سيونيي اتصال كمتاريخي را عرض كنم كه اين نحوه
 است. كرده

بنابراين مرتب اصلاحيه  اشاره فرموديد 1394سال  و 1384سال  ،1366سال ،1351آقاي مهندس از سال  است جالب ودي:محم
نيم اين كمي سؤالاز آقاي مهندس فرجامي  .شديمشده ولي يك خط قرمزهايي ثابت مانده بود كه اين دوباره تكرار  ترآمده و تكميل

هاي مختلفي كه يا به زبان ديگر بگويم قرائت 5ون ماده يسيعالي شهرسازي و كمچالشي كه هميشه وجود داشته است بين شوراي
ه اين دوراني كشما در  شدهانجام باهم تر بوده و اين همگني و هماهنگيبزرگواران مقطعي ديدند حالا كجاها خيلي مثبتاز  هركدام

بوديد چه دوراني دوران خيلي خوبي بوده كه اين  قبلاًحتي در قسمت شهرداري هم هميشه حضور داشتيد و در شوراي شهرسازي هم 
 تعامل وجود داشته است و چرا؟

درست  كاملاًبحثي نيست ولي  وجودش،چهارچوب و ضرورت در  5سيون ماده يحضور شما كه كمعرضم به فرجامي:
يي وجود استثناهادر هر طرحي ممكن است  طورنيهماست و  اشعهدهتفصيلي بر  يهاطرحاصلي  يفهيوظاست و چون  شدهينيبشيپ

اين اتفاقاتي  دهد اما بيشتر مسيوني بايد باشد و اين اقدامات را انجايكرده است كه يك كم ينيبشيپدرست  گذارقانونداشته باشد و 
 رهبالاخشود و نظر من شايد مربوط به تهران ميبا شوراي عالي هستند به تقابلدر  5هاي ماده كمسيون هايي كهكه منجر شده به نگاه

در  اشرخانهيدبو  5تهران كمسيون ماده  كرده است و تنها در مستثناتهران را  ،است شدهينيبشيپيك ويژگي كه در خود قانون 
ماده  يهاونيسيكمكه هميشه گفتم  بحث مجزايي دارد اما اعتقاد شخصي من همآناتفاقات زيادي افتاده است و  كهاست  يشهردار

است معاون وزير دولتي،  5شهر تهران  5سيون ماده يدر كم هاستي خود دولتيعهدهاگر اشكالي وجود دارد بيشتر بر ،استدر تهران  5
 درست عمل كنند هايدولتو اگر  مياگذرانده هاونيسيكمبنده و آقاي دكتر ايزدي چند سالي را در اين  ،يك شهردار وجود دارد و

ل خوبي شهرهاي ديگر تعام 5ماده  يهاونيسيكمبين كه  ييهرجااي اگر بخواهيم ببينيم اما به شكل ريشهدارند  يرأيك  هايشهردار
 ،شودتصويب ميهمواره طرح و وجود نداشته است  يها هيچ اشكالو البته شهرداري هاياستانداربرقرار بوده است مسكن، شهرسازي، 

منظر و به دهشينيبشيپها گفتند مغايرت ايحمزهكه آقاي  طورهمانو تفصيلي ممكن است مغايرت داشته باشد هايي از طرح در بخش
دليل اگر نبود چه معني  3اين  كهاي براي موضوع دليل ريشه 3و گردد برمي است وجود داشته نظراختلافكه  ييآنجا به تصويب نهايي

 فتد منجر به اينادر فرايندهاي اجرا اتفاقاتي بي ؟شودطرح جامع تهيه شود و به اجرا برود چه ميدر مقياس خود  بالاخره شت چوندا
ه اين ايراد دارد يعني ما هر سكه بررسي و تصويب  ،ها است در فرايند تهيهجايگاه شهرداري اصولاًتا دليل دارد يكي  3 ،شوديمتقابل 

 عنوانبهها كه نيت مختلف دارند اما شهرداري جدا از وضعيت شهرداري تيدر واقعنقش و تجربه داشتيم، در وزارت راه و شهرسازي 
 .ش را بگويده باشد و نظربررسي طرح و تصويب نقش داشتاش است اقدامي كند كه در فرايند تهيه، مجري طرح جامع و تفصيلي وظيفه

 سيأستشهرسازي و قانون شوراي عالي  فرصتي اگر وقتي باشد بگوييم كه چرا قانوندر  دنيبايد اين را حل كهم شما و هم شهردار 



اما به هر جهت بايد اين اتفاق  كنميمدر وقت ديگري اگر زمان بود عرض  .ايرادهايي دارد ،شودسال اصلاح نمي 50بعد از  وقتچيه
جامع از شوراي شهر، شهردار و معاون عمراني در  يهاطرحاز يك سالي براي طرح تصويب كه شرايطش فراهم بود  ييدرجافتد و ابي

است  هايهردارشمنابع مالي پايدار  ي كه هستمطلب ديگر .كه حداقل آنجا بيايند و نظراتشان را بگويند شودعالي دعوت جلسات شوراي
 و منافذي ايجاد هاراهكيبا يك تصميماتي  بالاخرهها كه شهر عموميي يعني آنجا يك ايرادي وجود دارد كه منجر به اين خواسته

را حل كنيم  هانآاگر كه و  هاستيشهردار يكنند يا تصميماتي بگيرند كه آن گير رفع شود يكي از آن گيرهاي اساسي بحث منابع مال
ي ست اين در ادامها هاشهرسازي و شهرداري وزارت راه،يكي هم قطع ارتباط ساختاري بين  ،ها كمتر خواهد شدمغايرت از خيلي

ز دولت ا بخشيبا  اگر ،ها اگر مجري طرح جامع هستندشهرداري مثلاًهضم كنم كه  توانمينمعرايض قبلي من است و به هيچ صورت 
 اط شهرداريكه بيشترين ارتب مينيبيمدر قوانين  نالاما  در حاليكه ارتباط داشته باشند هم شهرسازيبايد با وزارت راه و رند، ارتباط دا

ح كه نياز به اصلاساختاري بايد درست شود  يهاارتباطاين  شهرسازي كشور است، در شوراهاي شهر با وزارت راه و شانو مسيوليت
جايگاه درستي است و اگر تعامل  5سيون ماده يجايگاه شوراهاي كم كاملاً جهيدرنت كنم.)(در فرصت ديگري عرض مي قوانين دارد

 يهمهنظر من شهر تهران با شهرداري تهران برقرار شود به استاندر  خصوصبه هاياستاندارخوبي بين وزارت راه و شهرسازي با 
 .مشكلات در اين موضوع حل خواهد شد

سيون ياست در خصوص كمبراي شهرهايمان ايم اگر شهر تهران نكات مثبتي را انجام دهد يك الگو البته هميشه ديده مودي:مح
ه بسيار جالبي را اشاره كرديد ك ينكته .گذارديم ريتأثاگر خوب باشد است  طورنيهماش با شوراي عالي شهرسازي هم و رابطه 5 ماده

 رگذاريتأثد و بداننباشند،  حضورداشته شوديمقوانيني تصويب كه عالي شهرسازي مجري هستند پس بايد در شوراي هايشهردار درهرحال
 ؟يدندكامل به اجرا نرس جامع يهاطرحتفضيلي و  يهاطرحخيلي از  نالاچرا تا  ميشنويمصحبت از آقاي دكتر ايزدي  يادامه در .باشند

ر د صد در صد آن طرحعالي شهرسازي تصويب كرده است براي هر شهر و شوراي كهرا در ذهن داريد  ييهانمونهدليلش چه بوده يا اگر 
كمتر به نهايي رسيديم در  و است برعكس اكثراًهستيم  باخبرما  يهمهكه  طورهمان ؟دلايلش چه بوده است اجراشدهزمان خودش 

 .هستيم خدمت شما آقاي دكتر
از همان ابتداي تشكيل  اساساًآسيب را آقاي مهندس فرجامي توضيح دادند كه  نيترمهمخدمت شما عرض كنم كه  ايزدي:

و مديريت شهري و  هايشهردارقطع ارتباط بين  با راه و شهرسازي هوزارت مسكن و شهرسازي و امروزاز آن شوراي شهرسازي و بعد 
اخير بحث  چند سالجامع ميدانيم اگرچه در  يهاطرح يكنندههيتهما خودمان را  اند.وارد كردهآسيب را  نيتربزرگ هاخانهاين وزارت

خانه است و قدرت و اختيار وزارت يطهيحاست ولي بازهم اساس موضوع در  واگذارشده هايشهرداربه تفصيلي  يهاطرح يهيته
دچار مشكل هست جدا از اينكه باز  محصولش هميشهپس به طبع با  د،دانينماين فرايند خودش را دخيل در  عنوانچيهبهشهرداري 

اتي تغيير درصدد هايشهرداركه  شوديمباعث  هايشهرداربه منابع مالي  يتوجهيبآسيب دومي كه مهندس فرجامي فرمودند بحث 
هندس آقاي م دانمينم .شوديمديگري  موضوعو  كننديمرا با آن تغييرات عوض  هاطرحباشند كه به طبع آن ماهيت داشته  هاطرحدر 

تا مصوبه  500و  اندبردهطرح من را  گفتيمو  كرديمكه تعريف  آمد آقاي فرهاد دفتريدر قيد حيات هستند يا نه ولي در ذهنم  دفتري
 طرح خودم از آن دفاع عنوانبه توانمينمنيست و  ديگر گلوله به آن بزني معلوم است كه آن طرح من 500مثل آدمي كه  اندزدهبه آن 

 طورمانه متأسفانهو شوراي شهرسازي است ما كميسيون  ،تركيب اعضاذكر كردند درمورد موضوعي كه جناب مهندس فرجامي  .كنم



 يهاضربههم فرمودند چند گام برداشتيم ولي اصلاحات برعكس شده است يعني در تمام اصلاحات يك  ايحمزهكه آقاي مهندس 
 شدهحذف 5كميسيون ماده عضويت شوراي شهر از  مثلاً .است واردشده شوراي عالي شهرسازي 5 يمادهسيون يكمناجوري به ساختار 

عادت  ما در كشور براي مثاليا هيچ است نداشته باشد در اين مراجع نقشي ي ريگميتصمدر مديريت شهري اگر  اساساًچراكه است 
انجمن صنفي  و من در همان چندساله از انجمن مهندسان مشاور .مرتبط نظر بدهند نهادمردم يهاسازمان و صنفي ينهادهانداريم 

 .دكن تركينزدرا به واقعيات  هاطرح دتوانيم ندتغييراتي ايجاد كسري  دتوانيممختلف  يهاگروهدر يعني حضور اين افراد  دعوت كردم
از اصلاح و  ميابرداشتهگام  با همين نگراني باركياگرچه  ،گيردميقرار  موردتوجه نظربهاست كه  هابيآساين هم يكي از  ا اين وجودب

 كار گردشبه هر صورت اين مسائل وجود دارد و آقاي مهندس فرجامي فرمودند كه نيازمند اصلاحاتي در ساختار ولي  ميدشپشيمان 
خت در پايت مواردمانهمه  اساساًست يعني ما ااي حرفه يجامعهنگاه از بالا به پايين  وآخر در پاسخ به فرمايش شما  ينكته. است

باشيم  ما فقط دفتر محلي داشته كهنيا صرفدر تهران هستند و با همان نگاه از بالا به پايين مشاورهايمان  نيتربزرگمتمركز است و 
است كه  ييهابيآسكه اين هم از  رسديمنظر به .آشنا بشويم است هساختشهر را فرهنگ اجتماعي كه  يادهيپدنسبت به  شودينم

يد ساختار تهيه طرح با ينحوه و بايد اصلاح شود مديريتي ساختار ا اين وجودباز واقعيات به دور باشد  يمقدار هاطرح شوديمباعث 
 .بوده استي جامع و تفصيلي هاطرحي ريپذتحقق براي رگذاريتأثمواردي است كه  هااين چراكهاصلاح شود 

وده ب درگذشتهو در ذهنشان خاطراتي آمد كه  كردنديم دييتأ ايحمزهصحبتي كه شما فرموديد مرتب آقاي مهندس  محمودي:
آقاي  ؟شودينمكامل اجرا  نهايتاًهاي مصوب تركيب اعضا و چرا طرحدر مورد  ميدهيمادامه  ايحمزه است صحبت را با آقاي مهندس

اينكه  بگويم نگاه از بالا به پايين دولتي به خصوصي يعني خواهممي و اشاره داشتند ي علميدكتر ايزدي به نگاه از بالا به پايين جامعه
باشد يا اگر حضور دارد چرا شما ميگوييد بايد فقط ناظر باشد چه  حضورداشتهدادند چرا نبايد  يرأاز شوراي شهر كسي كه مردم به آن 

 .كرديدمي دييتأكه  طورهماننظر شما چيست  ايحمزهآقاي مهندس  ياحرفه يجامعه و مشاورين يجامعهحتي دارد يا  يادهيفا
انون كه در ق ييهاهياصلاحگردش فرايند اين برگردم كه اگر من به آن اسلايد اولي كه ارائه شد  حضورتانعرض به :ايحمزه
 كنديمبود كه عنوان  يبندشود ميملاحظه  رنگيآببخش  1351ي اولش در سال در مصوبه سيتأسدر قانون  5 يمادهخورد براي 

به  اين نكته بسيار كليدي است .است الاجرالازمهاي تفصيلي كه به تصويب انجمن شهر برسد براي شهرداري آن قسمت از نقشه
اني ي زمدورهبراي يك شما طرح كلان را كه است شده فته داده است يعني گبه انجمن شهري  گذارقانونرا  يبندتياولوعبارتي 

طرحي  مثلاًه و اينك يبندتياولواما  ،هاي كوتاهي كه دارد ممكن است نتواند كاري كندانجمن شهر با توجه به زمان عتاًيطبو  دينيبيم
ي زماني كوتاه عملياتي اين را ظرف يك دورهي همه توانمينممن است، بوده  ساله 25هاي جامع ما و اين طرح شدهارائهبه من كه 

به تصويب ه كهاي تفصيلي ، آن قسمت از نقشهكنديمعنوان  گذارقانونكنم و اينجا آن بند را  يبندتياولوكنم بنابراين بايد آن را 
هاي سوء برداشتي شد كه اگر انجمن شهر تصويب نكند نقشه كينيانظر من از است به الاجرالازمانجمن شهر برسد براي شهرداري 

 طرفنياآن بند حذف شد يعني ما يا از  يكلبهقانون بعدي كه انجام شد  يهاهياصلاحو به همين خاطر در  شودانجام نمي كلاًتفصيلي 
 اجراي ينحوهي فعلي براي حضور در كه در حقيقت حضور انجمن شهر يا شوراي اسلام رسديمنظر من به .ايمفتادها طرفآنيا از 

 اصلاً من  جازهعنوان كرد كه بدون ا ياگونهبهآمد و جاي خودش را  قانون شوراها 77 كيماده در  بعداًطرح تفصيلي ضروري است ولي 
 .دارداست كه مشكلات بعدي را به دنبال افتادن بام  طرفآناز  همآن كه طرح تفصيلي نبايد مراحل بعدي را دنبال كند



بود ولي در چه لحظاتي حذف  شدهدهيدبزرگواران را شنيديد كه چه بندهايي  2شما صحبت آقاي مهندس فرجامي  محمودي:
طرح اجرا نشدن مصوبات به  %100كه شما داريد عدم  ياباتجربه .درست ديده بود كه اين ارتباط چگونه باشد گذارقانونشد يعني 

 چيست؟ هاجامع
 فكر كنم جايش استو كردند  يااشارهاصلاح قانون بگويم چون دوستان يك  ع بهراجموضوعي يد هاجازه بدمن اگر  فرجامي:

سيون يمشورا در ك يندهينما يرأحذف ع به گفتند و قبل از آن آقاي دكتر ايزدي راج ايحمزهكه آقاي مهندس  يانكتهبگويم،  الآنكه 
 شده بود و تفسيري كه در آن تاريخ 5همين دليل ماده به قاًيدق، گرددبرمي بودم وزارتخانهزماني كه من در  1386به سال  5ماده 

آن  رد شديمهاي شهري شوراي شهر به دليل تفسيري كه از وظايف انجمن و يك طرح ارائه كردنددر مجلس نمايندگان خوزستان 
دگان نماين يزهيانگ درواقعشده بود و در آن شهرداري و مسائل سياسي دخيل  ،بين شوراي شهر بيوغربيعجاختلافات باعث دوره 

ي ول شومينمو... وارد جزئيات  دادندينماجازه  خاصي داشتند كه يهانگاهشوراي شهر گويا كه بود  5خوزستان رفع همين مشكل ماده 
 وريمنظبهچون حضور داشتم و وقتي به مجلس رفتيم  بنده در معاونت شهرسازي در آن زمانمجلس ارائه شد به اين دليل طرح به

 كمي، قانون بسيار محسيتأسمسئولين وزارت راه و شهرسازي به دليل اينكه قانون  و كردندميدر شكل يك طرح  يامادهاشاره به 
ن بدهند چون اگر ايدر چهارچوب لايحه  يهرا نكردند كه اصلاح جرئتاين  وقتچيهكه جناب آقاي دكتر ايزدي گفتند  طورهمان هست
 دكردنكردن مجلس و بعد شوراي شهرسازي مي رورويزبه دولت و وزارت كشور شروع  يهاونيسيكمدر خود همين  افتاديماتفاق 

 عدازآنبدر آن تاريخ ارائه شد باعث شد كه هم مجلس و هم لايحه ارائه نشد اما آن طرحي كه از نمايندگان خوزستان  وقتچيه جهيدرنت
بخواهيد در قانوني عوض كنيد وقتي وارد آن  "و"دانيد كه اين اختيار را دارند شما يك ، ميورود كنند به اصل قانونشوراي نگهبان 

يخ همين اتفاق افتاد و در آن تار كهد نكن رورويزرا  آن قانون يهمهكه  ديدهيمبه آن و تصويب  يگذارقانونشديد ديگر اجازه فرايند 
موضوع طرحي بود در مورد  كهدر حاليحذف كردند  5سيون ماده يشوراي شهر را از كم يندهينما يرأخاطر آن طرح شوراي نگهبان به

تا قبل از آن  كه مشاور را حذف كردند يرأهم 5سيون ماده يو در شوراي نگهبان حذف شد و از آن تاريخ اعضاي شوراي كم 5ماده 
گفت، كاري كه در زمان دكتر  شودينمدرصد صدالبته  ؟رسدينمبه اجرا  %100 هاطرحچرا اين  حال داشت. يرأعضو بود و حق مشاور 

. دلايل آن چيست؟ بخشي از شودمي است شدهنييتعكه مردم وظيفه  ييهابخش برايجامع  يهاطرح %25 :زرگر شده بود گفتند
ر كه درست است و د هاجنسبا يكديگر دارند و از اين  شهرهاكه  ييهاتفاوت ،طرح شرح خدمات يهيتهبه فرايند  گرددبرميدلايل 

كه ين ما قواناز جمله  ،گرددبرميهاي اجرايي بيشتر به بحث كهآن هاي فرايندياصلاحاتي شده است اما بخش بعضاًهم  چندسالهاين 
رگذاري اث درولي ضمانت اجرايي و  رخ دهدكه چه اتفاقي بايد  شدهينيبشيپدارد بايد اصلاح شود،  ييهاضعفلحاظ ضمانت اجرا به

 وانينعدم اجراي قبراي كه اجرا نكنند يا تخلف كنند و خيلي جرائم جدي  كنديمجاهايي صرف است و لذا  نشدهينيبشيپدرست 
 پيت 6ت پيوس بر اساس درواقعكه مشاورين  هاستسال ،ستادر حقوق اجرا بعدي عدم حضور مشاورين  ينكتهاست  نشدهينيبشيپ

 يهاگاهياپنداشتن  كه شوديمارتباطشان با شهرداري قطع شود تصويب مي بعد ازآنكه طرحشان به دلايلي كه مفصل استبنا 12
 ه ما چنين نظاميكبسيار مهمي كه بايد در بخش ديگري گفته شود بحث نظام پايش و ارزيابي است  ينكته .است مؤثرخيلي  اطلاعاتي
طول  هاالسگاهي طرح جامع و تفصيلي  هاطرح يهيتهكه بين  ييهافاصلهو  هاتيمسئولبا توجه به اين تداخل  متأسفانهنداريم و 

 حتماً هاتداخلو  هاتيمسئول دليل همين فواصل،جامع از بين رفته است به كه اعتبار طرح  شوديمو وقتي طرح تفصيلي تهيه  كشديم



 .ما نياز به يك نظام پايش و ارزيابي مستمر داريم كه تمام مراحل را از ابتدا تا انتهاي كار مرتب پايش كند
رح از ط .كه داشتيد اشاره كرديدتجربياتي به صحبت كرديد و بزرگوار  3شما ها ها و نگرانيبيشتر روي چالش نالاتا  محمودي:

كمتر  آن ع بهعالي شهرسازي معيارها و ضوابط بوده است كه راجيكي از وظايف عالي براي شوراي خارج شويمجامع و طرح تفصيلي 
اي كه به خاطر ابطهيا ض نامهنييآبهترين و كارآمدترين بايد باشد،  رگذارتريتأثو  خيلي پوياتر ،كارآمدترخيلي  اتفاقاًصحبت كرديد و 

 .ه استبود به نظر شما كدام دينيبيمرا  رشيتأثهمه موافق بودند و در ضمن  داشت،را  يرأداريد آقاي دكتر ايزدي كه بيشترين 
پيوستگي بين سياست و اسناد بعدي كه بايد اين سياست ي در مورد انكتهمحمودي خدمت شما عرض كنم آقاي دكتر  ايزدي:

ولي كه ي اولي هفته كننديمو آقاي مهندس فرجامي من را تصحيح  ايحمزهجناب آقاي مهندس  ،اجرايي كنندرا تبديل به يك سند 
ند و تبديل از من پيگيري كرد قبلكه بزرگواران  پيش يهاسال من در آن پست نشستم مشق شبم اين بود كه ببينم مجموع مصوبات

يكي از نكات خيلي جالب اين بود كه  ؟ن در اين لحظه شده است چيستمصوبات شوراي شهرسازي و قواني عنوانبهبه اسنادي 
فضاي شهري براي معلولين، معماري  يسازمناسبتكرار شده بود  يادورهموضوعات، موضوعات خيلي مختلف ولي مشترك در هر 

از  كدامچيه مينيبيم ميكنيمدر موردش صحبت شود ولي ما وقتي نگاه  يجوركيكه اصرار دارند است ايراني اسلامي از چيزهايي 
 دو نظر منبه .كندينمعيني پيدا  ساختار شهري نموددارد بهوجود  در عمل در سازمان فضاي شهر شانيهامصوبهدر ايران كه  هااين

وضوع مها را كه طرح اين سياست مياتوانستهشماست كه ما چقدر  سؤالاست كه پاسخ به يانكتهجدي وجود دارد يكي  يمسئله
هاي مختلف كه عضو آن شورا هستند در يك چهارچوبي به دستگاه گذاراستيس نهادكي عنوانبهعالي شهرسازي  شورايدر شود مي

اي بعدي هب اين كافي نيست بايد در گاموشود ولي خ يسازمناسبمختلف سني  يهاگروهاعلام كنيم كه اين فضاي شهري براي 
ه آن اسنادي ك ،هاعرصهيكي از مشكلات ما اين است كه ما در اين  .راه اسناد راهنماي طراحي و... شودتبديل به اسناد اجرايي نقشه 

از  كيكدامكه  داننديمو مهندس فرجامي بهتر از من  ايحمزهآقاي مهندس  قطعاً وليكند كم داريم مياجرايي  عملياتها را سياست
اين  ش ناشي ازشيك بخ شوندينمها كه اجرايي اين سياست يعمدهاجرايي شدند ولي  و در اين چهارچوب عملياتي هااستيساين 

ه در ك ميكنيمبه موضوعاتي اشاره  هاعرصهيعني ما در اين  ديآيمبه وجود  ييهاتداخل درواقع كهنيادوم هم  ينكتهبحث است و 
ندارد و  ودوج برايشكه آن هماهنگي لازم  رسديمنظر به نيز هاينا ،دستورالعمل وجود دارد كيآنقوانين دستگاه ديگري در تقابل با 

ه از كهاي در طول اين سال قطعاًي عمليات اجرايي درستي به خود نگيرند ولي ها چهرهكه آن سياست شوديمها باعث همين تحول
اشند و ب گرتيهداي شهري هاي توسعهدر امر سياست اندتوانستهمصوبات خوبي داشتيم كه  اًمجموع گذرديم شوراي شهرسازيعمر 
داراي  هاآنا آي ؟حرفي كه زدم درست بوده است اصلاًآيا  است ها و مصوبات چه بودهكه علت موفقيت آن سياستبررسي كرد را  هاآنبايد 

اراي پشتوانه د گرايانه بودن آن سياست يا مصوبهواقع اساساً  ؟بوده است يا نه اند آن سياست را روي زمين بنشانندمستنداتي كه توانسته
روي همين موضوع شوراهاي عالي شهرسازي بايد بيشترين زمان خود را  اولاً ود.ب دخواه ابزارهاي لازم براي اجرايي شدنش و... و

به  زورهبدر شوراي شهرسازي تمام بحث اين بود كه كدام بخش كنند كه مي دييتأ قطعاًو مهندس فرجامي  ايحمزهمهندس  .دنبگذار
عجيب غريبي كه در ماهيت هم غلط بود و  يروزمره يك سري موضوعات و شود چيز ديگريشهر الحاق شود كدام بخش از شهر 

سازي هرشوراي ش كهيدرصورت ،را تصرف كردند بپذيريد كه به شهر الحاق شود ييجاكيشد كه شوراي شهر صرف اين مي وقتتمام
كه  طورنيهمو بعد هم  كرديمروي اين موضوعات بحث  ،رداختپميهاي شهري در ابعاد مختلف به سياستبايد  نهادي بود كه



 ينوعبهه ك ييهادستگاهدر نهاد مديريت شهري و بقيه  .كرديمرا عمليات اجرايي  هاآنسري از اسناد به شكل يك خدمتتان عرض كردم
 .خدمتتان عرض كنم وجود دارند و خواستمها نامهها تا ضوابط آيينهايي است كه در عرصه از سياستبحث هااينهستند  متولي

طور كه آقاي دكتر ايزدي عالي شهرسازي همانشما چه چيزي به خاطر داريد كه در اين شوراي ايحمزهآقاي مهندس  محمودي:
ابطه يا كدام ض ؟فراتر باشد )روديمچسبد يا بيرون يك زمين به شهر مي كهنيااز (فرمودند كه بايد مصوباتش خيلي جامع باشد 

ي تيجهن ،اعضايي كه از وزارت مختلف هم حضور داشتند همه توافق داشتند ،را به خاطر داريد كه خيلي كارآمد بوده است يانامهنييآ
 .و دخالت در نهادهاي ديگري هم نبوده است ندامثبتي هم داشته

هاي بالاي بوديم بحث تصويب طرح در شوراي عالي ي كه خدمت جناب دكتر ايزدياي دارم دورهاخاطره يكمن  :ايحمزه
ش ي شهرها را پوشهمه توانستينمكه چراشد  شوارد جزئيات تا حديعالي هايي كه وجود داشت شورايهمان ضرورت ابكه هزار نفر  50

 هاآني را در خود استان دنبال كنيم ولي دغدغه اسيمقكوچكشهرهاي  ما بايد طرح گفتنديمكه  ياي بود براي دوستانبهانه . ايندهد
ي بزنند گريزعالي شهرسازي گاه چهارچوب كلان شورايكه در حقيقت بتوانند از ن ،چيزي بود كه آقاي مهندس فرجامي عنوان فرمودند

نفر در مركز استان خودش به تصويب  هزار 50هاي جامع شهرهاي زير طرح كرديمشد قانوني كه عنوان تبديل اين به يك قانون و 
يزدي ا مديريت جناب دكتر اشديم كه ب روروبهما در اينجا با پارادوكسي  .كنديمبرسد با چهارچوبي كه شوراي عالي شهرسازي معين 

هاي جامع طرح يهيتهو يك چهارچوب درست درماني را براي  ميسازيمكه گفتيم ما از اين تهديد يك فرصت  شدبه اين شكل دنبال 
چه براي شهرهاي بزرگ بتواند كه اين چه براي شهرهاي كوچك و  ميرسانيمعالي شهرسازي و به تصويب شوراي ميكنيمتدوين 

هاي توسعه و عمران به خاطر اين مسئله ي طرحي دستورالعمل تعيين چهارچوب تهيهمصوبه .راه باشد و اين كار انجام شد ينقشه
با خيال راحت  نلااو  شدي راه نظر من گام بسيار خوبي بود كه يك نقشهعالي شهرسازي رسيد و اين بهشكل گرفت و به تصويب شوراي

ند اين تطبيق دهند و خيلي سريع و گذرا بتوان يراحتبهكش ها را با اين خطتوسط استان شدههيتههاي طرح تواننديمهاي فني ما كميته
 .يا اصلاح كنندورا تصويب 

 50معيت شهرهاي با ج تصميم گرفته شد طرحو  بود آمدهشيپكه يك مشكلي  يزمان درمثال خيلي خوبي رسيديد به محمودي:
در  يخروج كيآنو از  استفاده كردنديك فرصت  عنوانبهبه قول خودتان از اين چالش و مشكل  .شود ها تصويبدر استان نفرهزار 

اريد يا ضوابطي د نامهنييآي خوبي را از يك ه خاطرهچآقاي مهندس فرجامي شما  .است رگذاريتأثكه هنوز هم  گرفته شد هاتمام گروه
 .بوده استبراي كل ايران كه خيلي كارآمد 
توسعه عمران در ذهنم راهبردي ساختاري توسعه طرح  ميكن اشارهعرضم به حضورتان كه در اين زمينه اگر به طرح  فرجامي:

 هك با يك رويكرد نويني تهيه شد بالاخرهخودم در تمام فرايندهايش حضور داشتم و  كهنيايكي به دليل  ستاتهران  تنها شهر
يه ته يو شيوه بود باهم زمانهمي طرح تفصيلي و جامع نهادهاي پايش و ارزيابي در آن زمان انجام شد و روش تهيه يهايگذارهيپا

ي طرح هيهت براساس كه عالي تصويب شددر شورايآرا  اتفاقبهحتي خانه جزو نكات مثبت است و طرح مشاركت بين شهرداري و وزارت
ي و ي بررسنحوه ينامهنييآگفتند درست است ولي من در ذهنم  انيآقاو ضوابط عام نكاتي كه  هانامهنييآاست اما در ارتباط با 

مختصري به لحاظ كارايي يك بازنگري هم در شوراي عالي  84ي هيئت دولت بوده و در سال مصوبه 78سال در عمران كه  يتوسعه
 خيلي ييهانامهنييآيكي از عالي است و جزو شوراي دري داخلي هنامكارايي دارد مثل يك آيين همچنانسال  22 بعد از نالاشد و 



گفتند  ايحمزهاست كه آقاي دكتر  يامادهيك خاطره هم من دارم شايد كمي نقطه مقابل  .هنوز هم ادامه دارد و است اثربخش بوده
 يهاطرحتكليف در يك اقدام جسورانه از سفرهاي استاني ما  يكيدر 86-85هادي بود كه در سال  يهاطرحولي موضوع تعيين تكليف 
توسط دستگاه بايد طرح هادي برايش  نفر 24999يك شهر  هيعني چ كنمدرك نميكه من هنوز هم  ينوعبههادي را روشن كرديم و 

ام با يك نظ وزارت راه و شهرسازي هست درنفر به بعد را طرح جامع و تفصيلي با يك دستگاه ديگري  25001و شهرهايي با ديگري 
ي كار سال سابقه 40هنوز هم بعد از بررسي شود. هاي متفاوت سيونيدر كمنيز تهيه شود و فرايندهاي بعدي و تغييراتش حتي  ديگر

شوري كه وزارت كي سابقهدوستان بعد از ما بلافاصله با توجه به  باوجود اينكهحل كرديم چگونه ما در آن دوره اين نكته را نفهميدم 
هاي رحي طحاضر نيست تهيه جورِهيچ وزارت كشور هم  .اين درگيري وجود دارد هاستسال نالاداشتند مصوبه را از بين بردند و دوباره 

ي در كه من نقش يانامهنييآآخرين ي بود كه در آن دوره اتفاق افتاد. اخاطره نيزرد اين ابگذدفتر فني ها و استانداريعهده را بههادي 
قرار بوده و نامه وجود داشته در آيين 54ماده  78از سال  كه نحوه بررسي و تصويب بود براي 54 يماده ينامهنييآتنظيمش داشتم 

ارائه  مشتركي طرح، اجرا و نظارت بر اجرا را وزارت راه و شهرسازي و وزارت كشور ي دستورالعمل چگونگي تهيهماهه نحوهشش 
مرداد امسال هم به تصويب  4ماهه به سرانجام رسانديم و در  ششساله را به هر ترتيبي كه بود ما در اين  22اين تكليف  ،دادندمي

هاي پايش و تشكيل نهاد و گذاريكنم پايهدلايلي كه عرض ميجدا از اين نقشي كه خود من داشتم به  نامهنييآاين  .عالي رسيدشوراي
 و مراكز تحقيقاتي ،هاشوراها، دانشگاه نهادمردمهاي سازمانچرا  كهدي گفتند زكه آقاي دكتر اي يخلائ و لذا ارزيابي را آماده كرديم

بسياري از فرايندهاي پوسيده  .كرديمگذاري پايهاين كار را  نامهنييآدر اين  ؟در فرايند نظارت بر اجرا نقش داشته باشند توانندينم مردم
گذشته يكسري  نامهنييآسالي كه از  22استارت زديم و با توجه به  نامهنييآصدور پروانه اصلاحش را در اين در  فساد آورقديمي و 

 طرح جامع ،مقياس بالاي آمايش يهاطرحدر  ييهايريگميتصم ه است وهاي توسعه عمران وجود داشتدر هر يك از طرح هابيآس
براي  54ده ما ينامهنييآسعي كرديم در اين وجود  خيلي اتفاقات افتاد باكه در پيرو آن بود  شدهگرفتهاي منطقه يهاطرحسرزمين و 
با و  گذرديمناست كه هنوز دو ماه بيشتر از تصويبش  ييهانامهنييآبه نظر من يكي از  در همين راستاكنيم و  يگذارهيپااصلاحش 

راه و  كشور و وزارت وزارتخانهو به ثبات رسيدن سيستم مديريت در گيري شكلمواجه شد ولي با خانه تغييرات گسترده در وزارت
 خواهد بود. يمؤثر نامهنييآمن  به نظر در تهيه خواهد شد كهاست  ذكرشده نامهنييآدر  ييهادستورالعملشهرسازي 

آنجايي  حتي آنجايي كه مثبت بود و داشتيد. رشيتأثو دهه پيش  3به اشاراتي آقاي مهندس فرجامي خسته نباشيد  محمودي:
عالي شهرسازي شوراي برم.يمي صحبت را با خود شما جلو ادامهبراي همين  آمدهشيپماه  2تا اين  بوده استبازنگري  نياز بهكه 

اقتصاد  و پولعالي شوراي هستند اما درزياد نيز عالي در نهادهاي ديگر و معماران شوراي شهرسازها باشديمبالاترين مرجع ما مهندسين 
ن و در بين مهندسي مروزهاعالي شهرسازي در قسمت خودشان هستند آقاي مهندس فرجامي شوراي ركنبالاترين  هركدامشانكه داريم 

 ؟كشور دارد يا خيرها جايگاه خودش را در شهرداري
من  .الي داردعرا شوراياي وضعيت بسيار شكنندهدر اين روزها  خصوصبهنه گفتن سخت است اما  كه و بلهبايد بگويم  امي:فرج

و لازم ارد است كه همواره وجود د اييرشته 4 يكي ازهاي قبلي مطرح شد بخش معماري كه بحث برايگويم كه مييك بخشش را 
عالي را وقتي به خود شوراي .شان معماري بوده استپايه يا بيشتر %50ببينيد شهردارهاي ما  كنماشارهبه اين نكته  جانيهمدانم كه مي

خطي كه توضيح  5از  ديگويمشوراي عالي را  نزولشرح كه  1 يمادهنشان دادند در  نيز ايحمزهآقاي مهندس  كه ميكنيمقانون نگاه 



شورا براي هماهنگ كردن  ديگويم در آن يك خط پردازد.يممعماري  به تماماًخط بعدي آن  4و  ، خط اولش به شهرداريدهديم
هنر معماري  لاقطا منظوربه نيهمچن گويدمي خط 4 بعدازآنو است بهتر براي مردم  ستيزطيمحايجاد  منظوربهشهرسازي  يهابرنامه
الا ح .روديمصورت پيش به همين و... اصيل آن يهاجنبهمختلف معماري سنتي و ملي و ارائه ضوابط و  يهاسبكرعايت و ايران 

ي هاطرحنسبت به  اظهارنظري كلي شهرسازي هااستيسآن  1بند دارد، بند آن هيچ اثري از معماري ن 4تمام  آن را ببينيد 2ي ماده
در مورد  ستتوانيمكه  4حتي بند است و ي ي شهرسازهانامهنييآضوابط و معيار  آن برمبنايتصويب نهايي و جامع و بررسي 

كه  دانستمينمو خود  دريافتمرا  هااينبراي جلسه مطالعاتي كردم  زمانيكهمن  .نگفته استبگويد، ي شهرسازي و معماري هانامهنييآ
 يهاطرحمصوبات غير  ،آوردمبيرون  54ماده  ينامهنييآعالي را به خاطر همين من مصوبات شوراي .بوديم توجهكمبه معماري  تا اين حد

تا  325 جمعاًكه  ،عالي استشوراي وظايف اصليكه دوستان گفتند جزو  طورهماناست و جامع يعني مصوبات ضوابط و مقررات عام 
يك شوراي مسكن و شهرسازي و  صورتبه اين ساختار  1343از سال  حاليكه در ه استبود 1351شوراي عالي سال  درعام مصوبه 

 در بخشتا و  29در معماري مصوبات و  تا 139شهرسازي  يهانهيزمدر  نامهنييآ و ضابطه، مقرراتمصوبات ، بود گرفتهشكل مصوبات 
ضابطه و مصوبه دارد  29 تنها معماري دييفرمايمكه ملاحظه  طورهمانموارد است.  سايرتا هم  18تا و  168راه و شهرسازي ضابطه 

ش هم دليل طورنيهمكم شده است و بسيارو توجه به معماري  است سيما و منظرو با شهرسازي گويند كه اين مشترك مياغلب  و
راث فرهنگي سازمان ميسپس وزارت مسكن و شهرسازي و  رازيغبهاعضا را ببينيد  .نيز دارد يزياددلايل  كه گرددبرميبه اعضا بيشتر 

تا  دوكه حضور دارند  تا عضوي 11-12دستگاه بين  دو نيرازايغميراث فرهنگي باز شد،  بعدا و ه استوزارت ارشاد بودعضو كه اول 
ه درمورد جايگا سؤالخيلي كم است و چون  مانيمعمارخروجي  حتماًبا اين وضعيت  عتاًيطبكه معماري دارند  ي برايدستگاه حرف

 ياربسكردم كه وضعيت  عرضهم درمجموعخيلي از اين لحاظ ضعيف هستيم و  چوندانم معماري مي واقعاًمن آن را كرديد بخش يك
طور كه همان اعضا نيزهم مخالف زياد دارد اما در وضعيت فعلي خود  طرفآنن قوي دارد از ينواقطوري كه همانشورا  .شكننده است

و  بررسي تا تهيه، شوديمگذاشته زمان برايش  همهنياو از اينكه چرا اين مصوبات  شوديممن اطلاع دارم از فرايندهايي كه طي 
اعضا  شود؟ همين باعث ميتخلفات زياد استچرا  بعضاًخيلي از اهدافش دور است و  ، چراديآيدرنمچرا به اجرا در نهايت  شودتصويب 

 زادهاماماين  وليمت اگر در شرايط فعلياميدوارم اين فكر از جانب من درست نباشد  باشد. شكنندهوضع فعلي  جهيدرنتو  باشند مندگله
در سيستم  اهللانشنگرانم و عالي براي تضعيف شوراي شدتبهمن يتش باشند وتوجه خاص به موضوع نكند و چيزهاي ديگري در اول

عالي ضعيف نشود چون شهرسازي و شوراي يحوزهدارد مراقب باشد كه  در بخش مسكن و... هاييمديريت جديد جدا از اينكه اولويت
 .كه شوراي عالي زمين بخورد دوست دارند هايليخ

ري اگر عوض شود تغيي متولييا سيستمي درست چيده شده باشد  نهاديكاگر  دارم اعتقاداي من آقاي مهندس حمزه محمودي:
در اين  .كنديمجاي ديگر خوب عمل  بازشود هم  جاجابهاگر  كنديمخوب عمل  روديمفلاني اگر فلان جا  معتقدندها خيلي .نبايد كند
بيايد بايد  باشد هر متولي گرفتهشكلخودش كه خود آن نهاد و سيستم شكل نگرفته است اگر سيستم و نهادي  دارم اعتقادسيستم 

كه  يارهاشاشكننده است و  نالاوضعيت  دارند اعتقادكه م يآقاي مهندس فرجامي شنيدصحبتي كه از بنابه  .ي مسير را بدهدادامه
 جتاً ينتجايگاه معماران و  .دارندحق يريگيرأمعمار در  2هست فقط شوراي عالي شهرسازي و معماري اسمش  نكهيباوجوداكردند گفتند 

 چه اعتقادي داريد؟ جايگاه واقعي آن در كشور در موردشما است ضعيف  شودديده ميچيزي كه از معماري ايرانمان 



گذاري بخش سياستدر  .شما را از منظر ديگري پاسخ دهم سؤالاجازه بدهيد كه معمار نيستم  كهنياب من با توجه به وخ :ايحمزه
 يهايذارگاستيساست موضوع  روروبهبا آن  كنميمكه من فكر هايي ها يا دغدغهيكي از چالشعالي شهرسازي و معماري كلان شوراي

و معماري  عالي شهرسازيشوراي سيتأسبينيد غير از تكاليفي كه در آن قانون ميشكل طرح آمايش سرزمين  در .كلان كشوري است
عالي شهرسازي در جريان قانون تغيير نام وزارت آباداني مسكن به وزارت مسكن و شهرسازي براي شوراي تكليف ديگريتعريف شد 

به وزارت مسكن و شهرسازي  يافهيوظ 1353سكن و شهرسازي مصوب به وزارت مدر قانون تغيير نام وزارت آباداني مسكن  .ه شدديد
 يهافادهاستاز قبيل كمبود منابع آب و  محدودكنندهداده شد تحت عنوان تعيين محل شهرها و مراكز جمعيت آينده با توجه به عوامل 

كرده است تحت  دييتأ گذارقانوندر حقيقت اينجا ما يك طرحي را  .استي طرح جامع سرزمين مختلف از زمين و... از طريق تهيه
براي  عالي شهرسازيكه طرح جامع سرزمين پس از تصويب شوراي كنديماين قانون اشاره  ذيلعنوان طرح جامع سرزمين و در تبصره 

ن شهري بايد از آ يهاطرحبوده و در تهيه و تنظيم  الاجرالازم هاآندولتي در امر مربوط به  يهاشركتو  مؤسسات، هاوزارتخانه يهيكل
قش متمركز ناما  ،كنديمعالي شهرسازي در اينجا بيشتر نمود پيدا در حقيقت نقش كلان شورايكه  دييفرمايمملاحظه  ،شود متابعت

عالي شوراي 09/02/1371اساس مصوبه مورخ شكل نگرفت بلكه بر گاهچيهكه استحضار داريد  طورهمان سرزمين تحت عنوان طرح جامع
 كه طرح آمايش سرزمين به معناي تعيينتبديل شد عالي اداري تحت عنوان طرح آمايش سرزمين و شوراي يزيچاصلاح شد و به اداري

خواهد  رانيوزئتيهتهيه و به تصويب  وبودجهبرنامهسرزمين توسط سازمان  يپهنهفضايي جمعيت و فعاليت در  يتوسعه يهاياستراتژ
كه طرح جامع سرزمين  كنديمعنوان  تينها دردر حقيقت و  .كنديمدر اين طرح آمايش هست را اشاره  ييهاتميآچه  كهنياو رسيد 

تعيين  ،هاتيعالفتوزيع استقرار  ،توسعه دارتياولوتعيين مناطق شامل  كهبه يك طرح آمايش سرزمين  شوديمديگر نداريم بلكه تبديل 
كل طرح بود را به ش شده فيتعر آنبراي  قبلاًو ساير وظايفي كه  شود ادهاست كه بايد به آن پاسخ د هااشتغال و توزيع آن اندازچشم

ل از سال تا قبما  ،دبرسعالي شهرسازي و معماري توسط وزارت راه و شهرسازي تهيه شود و به تصويب شوراي يامنطقهملي و كالبدي 
 هكيمادامطرح كالبدي  ازينشيپكه انجام مطالعات است چالش داشتيم،  هشداشارهاين مصوبه  5در ماده طرحي كه به خاطر  1399

توسط وزارت مسكن و شهرسازي انجام گيرد و آن مطالعات  توانديمنشده است  يبرداربهرهتهيه و قابل  ربطيذ يهادستگاهتوسط 
نبال در طرح كالبدي ملي د عملاًما  كهاشتغال  اندازچشمتوزيع استقرار فعاليت و  ،دارتياولوتعيين مناطق  مورد است:3شامل اين پايه 

ما  .را اجرا كردتحت عنوان آمايش سرزمين  و موضوعيآمد  وبودجهبرنامهن و يك طرح يكپارچه بود ولي از زماني كه سازما ميكرديم
 كه و با تيكه كردن اين تكاليف رنديجداناپذ هاآناين است كه از  مادغدغه، داريمي امنطقهعنوان طرح كالبدي ملي و  يك طرحي تحت

در يك طرح شهرها  براي ديتوانينمو شما است ي رفت و برگشتي يك رابطهرتباطشان در حقيقت ا نيستند و يكيآن ازينشيپ كدامچيه
 كهيوقت ه باشدداشت وبرگشترفتدائم بايد در مطالعات ما  هااين ،بگذاريد يطرح ديگرجمعيت را از  اً بعدحتي نقش تعريف كنيد و ديگر 

ظايف عالي شهرسازي و ومخربي را براي شوراي راتيتأث توانديم تيدرنهادانم كه يك چالش جدي مي عنوانبهمن  افتدينماين اتفاق 
 .كلانش به دنبال داشته باشد

شهرسازي عالي اين شوراي واقعاً نگاه شما چيست؟ در حال حاضر  ،بزرگواران را شنيديد 2آقاي دكتر ايزدي صحبت  محمودي:
 جايگاه خود را دارد؟

هم از جانب حرفه و و موازي  يهادستگاهكه هر دو بزرگوار فرمودند شرايط از جانب نهادها و  طورهمانآقاي دكتر  ايزدي:



 تانيهايريگميمتصچه انتظاري داريد كه  ديكنينم هايريگميتصمشما وقتي حرفه و دانشگاه را دخيل در بسيار شكننده است.  دانشگاه
 يامعهجو از پيشكسوتي مانند آقاي كلانتري در راه انداختيم معماري  ياعتلاتحت عنوان  ياتهيكم سال كيما مقبوليت داشته باشد. 

تعطيل كردند و كنار  كه در آخرمسائل معماري صحبت كنند  ع بهتا راج كردنديممعمار آمدند و كنار هم بحث  يهاجوانمعماري تا 
امي آقاي مهندس فرج يدرستبهمسائل معماري كه بهخاص  طوربه تلاش داشتاي اولين بار بود كه كميته اين حال با شدهگذاشت

و ما  كنديمبه موضوع معماري توجه  بالاخرهخيلي دلگرم شده بودند به اينكه شوراي شهرسازي  هابچه كند،كردند توجه  يشناسبيآس
نهادهاي ، دانشگاهي يجامعه ي،احرفه يجامعه ميخواهينماگر ما خودمان در اساس  كه بگويم خواهمميمن را هم دخيل كرده است. 

از طرف  .داعتبار قائل شون شورابراي اين  هاآنرا دخيل كنيم چه انتظاري بايد داشته باشيم كه  نهادمردمسازمان  ينهادهاو  يرانتفاعيغ
پشت  به همين ترتيبمصوبات شورا  .دادندانجام كار بسيار ارزشمندي براي آن  ايحمزهكه آقاي مهندس است  هاقوهبين  رقابتديگر 

ايجاد ه ي قضاييمجريه و قوه يقوهبين ، و اين يك اختلافي بين جايگاه شوراي عالي شهرسازي شديمنقض سر هم در ديوان عالي 
كار  ايحمزهگويم آقاي مهندس مي .توسط ديوان عالي لغو شود يراحتبهاش خيلي بد است كه يك شوراي عالي يك مصوبه ،كرد

ات را در جلس موضوع و تصميمات شوراي شهرسازي و گذاشتند حضارجلساتي را با به اين دليل است كه ارزشمندي را انجام دادند 
الي شهرسازي عنقض مصوبات شوراي مراتببهقضاييه داشتيم  يقوهاز آن به بعد از گفتگوهايي كه ما با  واقعاًمتمادي توضيح دادند، 

نقض و  نقض حرفه ،مقننه يقوهمجريه، نقض  يقوهنقض براي كه آيا شوراي عالي شهرسازي  دهدتوضيح مي هااينكرد و كاهش پيدا 
توضيح دادند بين ما و سازمان برنامه در مورد  ايحمزه دانشگاه از جايگاهي كه بايد برخوردار است يا خير يا تداخلي كه آقاي مهندس

 .دارد اييضروركه قانون خيلي مستحكم و  حالنيدرعما اين جايگاه را ضعيف كرديم  هاسالدر طي وجود دارد. تهيه طرح جامع 
 يعرصهدر  واقعاًولي  ديچرخيم فهرستشدر فضاي مجازي  وقتو اين چند در كشور داريم دارد عالي تا شوراي112اگرچه عالي شوراي

طور به .ورود پيدا كند گذاراستيس نهاديك عنوانبهلازم است يك شورا را بيشتر نداريم، شورايي كه  همين ما معماري و شهرسازي
و كارهاي اين شورا بايد توسط خود دولت و  هاتيمأمورجايگاه است،  يشناسبيآسدر  هانشستاولين  يكي از اين نشست شما قطع

ورا كه ر اين شخدمتتان عرض كنم خيلي جالب است آقاي دكتر د خواستميمديگر هم كه  ينكته .ديگر ادامه پيدا كند يهادستگاه
براي  يمأموركمك كنند يعني خودشان را عضو يا خواهند ميبه وزارت مسكن و شهرسازي  كننديمهمه فكر شوراي فرابخشي است 

همه  ،اين شورا را دارد و حال وزير هم رئيس شورا است يرخانهيدبشوراي شهرسازي  به اين منظور كه ،دانندينم هااستيساجراي اين 
 هاگاهدست يهمه و فرابخشي است نهاديك اين كهيدرحال كندميراه و شهرسازي اجرايش  وزارتاست و  شدهبيتصوكه آنجا  نديآيم

اص گفت كه اين شورا جايگاه و وزارت ختوان يمپذيرفته شود  ي اعضاتوسط همه ، اگر اين رسالتو وظيفه داشته باشند تيمأموربايد 
 .است داكردهيپخود را 

 .چيست هاچالشاين  يهمهآقاي دكتر ايزدي كلام آخرتان براي راهكار از  محمودي:
سال  40، آقاي مهندس فرجامي باز كنيم هاهيحاش سياسي، حزبي و يهانگاه از دوره ببه نظر من ما بايد درهايمان را  ايزدي:

ي بالايي ابار تجربهكساني كه ، چرا كه دنيايي از تجربه هستند و من در همين يك ساعت هم كلي مطلب از ايشان ياد گرفتماست 
اين ، مياهگذشتدر حال تكرار اشتباهات هميشه كنيم و  يشناسبيآس فكري ودر كنار آنها هم كنيم تادارند را به يك دوره دعوت نمي

 يتهيكميا آن آكنيم.  يشناسبيآسدرست ها به دور از حاشيهمسائلمان را  ميخواهينم وقتچيه كهسنگ بزرگي براي كشور است  واقعاً



فتم: به يكي از دوستانم گ باركيمن  ا نبايد ادامه داد؟كار درستي بود؟ چربراي اعتبار بخشيدن به معماري در كشور ي معماري اعتلا
در اين امر از من  كسچيه در مقابل و كاركنم و درس بخوانم بازآفريني شهريدر حوزه براي من هزينه كرده كه  سال 20مملكت 

ست من پ ،تا من پاسخگو باشمنپرسيد هم  سؤالحتي يك  كه تا اين حد هزينه شده استشهري  ي حوضهو نوساز بهسازيي حوزه
استفاده  بتوانيم خوردندخاكاز كساني كه در اين عرصه  و كه گام اول اين است كه ما از صاحبان انديشه ديآيمولي به نظر  خواهمينم

ان را از . خود عزيزمسير و جايگاهمان را اصلاح كنيم يشناسبيآسآن  يهيپادرستي را انجام دهيم و بر  يشناسبيآسكنيم و يك 
 مقننه بخواهيد يقوهاز  ،وجود دارد نه اينكه شما در تقابل ما باشيد هابيآسچون اين  مجلس بياوريم و بگوييم شما باني اصلاحات باشيد

ايد از است كه ب به نظر من راهكارهايي هااينمجريه پياده كنند.  يقوهكار و اجراي ما را در  يپشتوانهقضاييه بخواهيد كه  يقوهاز  و
يعني چيزي به نام همدلي و رفاه وجود ندارد يعني خودمان بين و ما برعكس هستيم  كهوجود داشته باشد درحاليرفاه  روي همدلي و

 .اين آسيب بزرگي است هستيم و هايدولتبين  و هايابين حرفه ،معلمان در دانشگاه
 وجود دارد؟ هاچالشاين به نظر شما چه راهكاري براي  ايحمزهآقاي مهندس  محمودي:

يدا كند تداوم پم و اميد دارم ريگيمشما را هم به فال نيك  و گفتگو جلسه و اينبا آقاي دكتر ايزدي موافقم  كاملاًمن  :ايحمزه
 .برسيماي به نتيجه تيدرنهاو 

 .را شما بفرماييد آقاي مهندس فرجامي كلام آخر محمودي:
همين چند ماه پيش سند كه  1399كه ما اواخر سال  داننديمقبلي شما گذرانديم اما دوستان  سؤالما اين مباحث را در  فرجامي:

 هاستگاهدطرح آمايش ملي داريم و در آنجا  بلكهو ديگر طرح جامع سرزمين نداريم شد تعيين تكليف سرزمين تصويب شد،  آمايشملي 
وعات است اما بعضي از موضنشدهتعرضي  ي و...امنطقه يهاطرحبه طرح كالبدي ملي و است و البته در آن  شدهنييتعشان مسئوليت
حرف من  ازنظراين موضوع را عنوان كرديم. هم  54ماده  نامهنييآعالي آمايش به تصويب برسد و با است كه بايد در شورايذكر شده 

كشور  يراه و شهرساز يهاوزارتخانهبين  يهاتيمسئولكار و اين تداخل آخر را بخواهم بگويم اگر يك آدم جسور پيدا شود كه وفا به
كه ايرادهاي ديگري جهاتي خوب بود در حالي ازداده بودند طرح تفكيك  هاندهينماطرحي كه  خوب است.و سازمان برنامه را حل كند

در  وزارت كشور يهاتيمسئولاسمي گذاشته بودند و در دل طرح هم  نيچننيا كه سرزمين آمايششهرسازي و داشت. وزارت مسكن، 
را  هاتداخلكه اين  خواهديمنياورد و يك آدم پا به كار  يرأو به هر جهت براي وزارت جديد گرفته بودند ي شهرسازي همه را حوزه
هاي مركز پايش هم در كنار شوراي ها وجود دارد به نظر من خيلي مشكل خواهيم داشت و ايجاد نظامزماني كه اين تداخل ،بگيرد
تاي كار را در راس نكسي پيدا شود و بتواند ايكمك كند، اميدواريم  توانديمخيلي  ،را انجام دهد ينهادسازاين  توانديم حتماًعالي 

 .خوبي بود و مطالب زيادي داشتبسيار درس  هماين نشست براي خود من  كنميمخيلي تشكر انجام دهد. از شما  54ماده  نامهنييآ
صادقانه  اي وهايي را داشتيد و داريد ولي خيلي حرفهمسئوليت نكهيباوجوداكه  كنمتشكر ميبزرگوار سه شما  من محمودي:

شما از  كنميمادامه پيدا كند و تشكر  زگردهايماميدوارم اين  .يلي واقعي فرموديدها سياسي نشد و خبحث اصلاًصحبت كرديد و 
ي شصت و نهمين انديشكده و صدكينشست  آقاي مهندس فرجامي كه در و ايحمزهآقاي مهندس  ،آقاي دكتر ايزدي عزيز بزرگواران

 شوديمخش يوتيوب پو آپارات  ،پيي هرمتلگرام انديشكده ،مجله ايوان ،از اينستاگرامكه  ،مهرماه ونهستيبپنجشنبه تاريخ  درپي هرم
 .حضور پيدا كرديد
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